
„Otwarte - zamkni´te”
- o sztuce z Linasem Domarackasem
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- Nazwa∏eÊ swojà wystaw´ „Otwarte - zamkni´te”.
Czy mo˝esz wyjaÊniç, skàd ten tytu∏?

- Wystawa opowiada o ludzkich nami´tnoÊciach
zwiàzanych z religià, kultem, zwyczajami religijnymi.
W tej sferze ludzkiego ˝ycia zauwa˝am wyraêny dua-
lizm i do tego nawiàzuje tytu∏. Uczucia religijne sà
przecie˝ êród∏em mi∏oÊci i pi´kna, ale potrafià te˝
powodowaç nienawiÊç i wojny mi´dzy ludêmi, mi´-
dzy narodami. O tych w∏aÊnie skrajnych emocjach
stara∏em si´  w swoich obrazach opowiedzieç.

- Jakimi technikami pos∏ugiwa∏eÊ si´, tworzàc
swoje obrazy?

- Wi´kszoÊç prac to akryle na kartonie. Jest te˝ kil-
ka obrazów olejnych, malowanych na p∏ótnie. Oprócz
tego tak˝e rzeêby i p∏askorzeêby. I kilka instalacji,
komponowanych z najró˝niejszych przedmiotów -
desek, walizek, a nawet starego radia. Teraz dopiero
zda∏em sobie spraw´, ˝e ta wystawa to przeglàd mo-
jej twórczoÊci z ostatnich oÊmiu, dziewi´ciu lat. Stàd
ta ró˝norodnoÊç form.

- Czyli tematyka religijna towarzyszy ci od daw-
na?

- Tak, chocia˝ nie skupiam si´ na jakiejÊ konkret-
nej religii. W moich pracach sà wp∏ywy chrzeÊcijaƒst-
wa, judaizmu, islamu. Zawsze interesowa∏ mnie mis-
tycyzm i tym mistycyzmem chc´ swojà sztuk´ nasycaç.
Od dawna inspiruje mnie malarstwo wschodu - mi-
niatury  perskie i arabskie, dalekowschodnie. Du˝y
wp∏yw na mojà twórczoÊç mia∏a te˝ ikonografia i ma-
larstwo z kr´gu bizantyjskiego.

- Od jak dawna malujesz? Kiedy zdecydowa∏eÊ
zostaç artystà?

- W moim przypadku trudno jest to dok∏adnie
okreÊliç. Prawdopodobnie ta decyzja zapad∏a wtedy,
gdy w wieku czterech lat zaczà∏em przygotowywaç
teczk´ do szko∏y plastycznej. Egzamin zda∏em, gdy
mia∏em siedem lat. Na Litwie mamy zupe∏nie inny
system edukacji, ni˝ w Polsce. Tu istnieje wiele szkó∏
muzycznych ró˝nych stopni, ale brak szko∏y dla dzie-
ci utalentowanych plastycznie. MyÊl´, ˝e to wielki b∏àd
polskiego systemu edukacji, bo w ten sposób zanied-
buje si´ naprawd´ du˝e talenty. W Polsce jest du˝o
dzieci wra˝liwych na sztuki wizualne, tylko nie daje
im si´ mo˝liwoÊci rozwoju.

- Obserwujesz Polsk´, bo mieszkasz tu ju˝ od lat.
Powiedz, jak trafi∏eÊ do naszego kraju?

- Do Polski przyjecha∏em na studia, dok∏adnie 4
listopada 1990 roku. Nie zna∏em zupe∏nie j´zyka, ale
mia∏em ju˝ tak doÊç ˝ycia w Zwiàzku Radzieckim, ˝e
zaryzykowa∏em. Zna∏em rosyjski, a dla mnie, Litwina,
rosyjski i polski sà bardzo podobne. Nauczy∏em si´
wi´c polskiego ekspresowo, w jakieÊ trzy tygodnie.
Ale nadal nie mog´ pojàç, jak Polacy mogà twierdziç,
˝e nie rozumiejà rosyjskiego.

- W Polsce osiad∏eÊ na sta∏e, za∏o˝y∏eÊ rodzin´.
Jak ci si´ tu ˝yje, czy jesteÊ zadowolony z losu
emigranta?

- Nie mog´ powiedzieç, ˝e pokocha∏em Polsk´ od
samego poczàtku. My Litwini jesteÊmy jednak naro-
dem pó∏nocnym, o innej mentalnoÊci, ˝ycie u nas
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Rozmowa z Linasem Domarackasem, litewskim malarzem, którego wystaw´ mo˝na aktualnie
oglàdaç w ciechociƒskiej galerii „Pod Dachem Nieba”.
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wyglàda inaczej, spokojniej. W Polsce cz∏owiek budzi
si´ rano i nie jest pewien, co mu przyniesie dzieƒ. Ale
z czasem nauczy∏em si´, ˝e to jak w dobrym ma∏˝eƒ-
stwie - niespodzianki dodajà ˝yciu smaku. Teraz jestem
bardzo zadowolony z ˝ycia w Polsce, chocia˝ zawsze
b´d´ si´ uwa˝a∏ za Litwina. Dlatego w∏aÊnie wraz z
gronem innych litewskich artystów za∏o˝y∏em dwa lata
temu grup´ artystycznà o nazwie Kompania Litews-
kich Artystów. W naszym j´zyku skrót tej nazwy brzmi
LDK - tak samo, jak skrót od litewskiej nazwy Wielkie-
go Ksi´stw Litewskiego. Staramy si´ promowaç swo-
jà sztuk´, mieliÊmy ju˝ kilkanaÊcie wystaw.

- Wróçmy zatem na chwil´ do sztuki. Czy malar-
stwo ma w Polsce odbiorców? Czy ktoÊ oglàda i kupu-
je obrazy?

- Z tym jest, niestety, coraz s∏abiej. MyÊl´, ˝e to
dlatego, ˝e brak jest edukacji plastycznej. Tak jak ju˝
wspomnia∏em - nie macie w Polsce systemu naucza-
nia, który kszta∏towa∏by wra˝liwoÊç na sztuk´ wizual-
nà. Stàd te˝ coraz mniej osób kupuje obrazy, choç ma
to te˝ oczywiÊcie zwiàzek z ogólnym kryzysem. T´
samà tendencj´ widzi si´ na Zachodzie, tak˝e na Litwie.
Ludzie zapominajà, ˝e sztuka jest koniecznym sk∏ad-
nikiem ˝ycia. Mo˝na bez niej ˝yç, tak jak bez r´ki albo
nogi, ale to ˝ycie nie b´dzie pe∏ne. Obcowanie ze
sztukà to naturalna ludzka potrzeba, wiedzieli o tym
ju˝ ludzie pierwotni. Cz∏owiek tworzy∏ obrazy jeszcze
zanim nauczy∏ si´ zapewniaç sobie komfortowe ˝ycie.
Teraz o tym nie pami´tamy.

- Wystawiasz w Polsce i za granicà. Cz jest jakaÊ
ró˝nica w odbiorze Twoich prac przez publicznoÊç z
ró˝nych krajów?

- Có˝, Polacy powoli przywykli ju˝ do mojej sztu-
ki, bo tworz´ tu od lat. Na Litwie moje prace sà dosyç
cenione, bo jestem tam postrzegany jako malarz z
Zachodu. A podobnie jak w Polsce, na Litwie cz´sto
uwa˝a si´, ˝e to, co z Zachodu, jest lepsze. To taki
kompleks wszystkich krajów, które kiedyÊ by∏y w or-
bicie wp∏ywów ZSRR. JeÊli chodzi o kraje zachodnie,
to wszystko jest tam kwestià mody. Wzrost zainte-
resowania moimi pracami wià˝´ si´ z ogólnym zainte-
resowaniem sztukà wschodu.

- A jak oceniasz ˝ycie kulturalne i to, co si´ dzie-
je w sztuce w Polsce?

- Na co dzieƒ mieszkam w Warszawie, a tam teore-
tycznie nie mo˝na narzekaç na brak imprez i galerii.
Ruch w sztuce jest wi´c spory, ale, niestety, coraz
cz´Êciej jest to sztuka skomercjalizowana. Prawdziwà

sztuk´ tworzà teraz cz´sto artyÊci z tzw. „prowincji”,
spoza Warszawy. MyÊl´ jednak, ˝e wiele polskich miast
ma problem z promocjà i reklamà, wi´c nawet jeÊli
coÊ si´ dzieje, to nie jest dostrzegane. Ale, niestety,
cz´sto w polskich miastach dzieje si´ bardzo ma∏o.
Zauwa˝am swoiste uwstecznienie - zamiast si´ rozwijaç,
dzia∏alnoÊç kulturalna zaw´˝a si´ i ogranicza. Tak jest
na przyk∏ad ze znanà siecià galerii Centrum Sztuki
Wspó∏czesnej. Zamiast skupiç si´ na promowaniu
szeroko poj´tej sztuki, CSW ogranicza si´ do sezono-
wej mody i pokazuje na przyk∏ad tylko instalacje, al-
bo tylko sztuk´ audiowizualnà. To g∏upie, bo artyÊci
i odbiorcy sztuki to tak ma∏y procent populacji, ˝e
powinni si´ raczej nawzajem wspieraç.

- Powiedz jeszcze, jak trafi∏eÊ do Ciechocinka i
jak oceniasz ˝ycie kulturalne w naszym mieÊcie?

- Ciechocinek kojarzy mi si´ ze s∏oƒcem, zawsze,
kiedy tu przyje˝d˝am, jest dobra pogoda. To mnie
nastraja optymistycznie. Trafi∏em tu przypadkiem,
moja znajoma by∏a w sanatorium i odwiedzi∏a waszà
jedynà galeri´ - u El˝biety Pietrzykowskiej. Znajoma
poleci∏a mnie El˝biecie i od tego czasu - czyli od dzie-
wi´ciu lat - wystawiam swoje prace w ciechociƒskiej
galerii. Ale obecna wystawa jest mojà pierwszà indy-
widualnà wystawà w Ciechocinku, do tej pory uczest-
niczy∏em tylko w wystawach zbiorowych. JeÊli chodzi
o samo miasto, to troch´ mnie boli, ˝e w mojej dzie-
dzinie - czyli w sztukach plastycznych - wcià˝ dzieje
si´ tu za ma∏o. Jedna galeria na miasto, gdzie przyje˝-
d˝a tylu turystów, to moim zdaniem ma∏o. Chocia˝
wiem, ˝e i w tej jednej nie zawsze jest pe∏no... MyÊl´,
˝e Ciechocinek wcià˝ potrzebuje nowych alternatyw
dla rozrywek typu dansing czy kawiarnia.

Rozmawia∏a Karolina Ciechoƒska


